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ČESKO: Je-li v poslední době okolo někoho z českých politiků živo, pak je to především
ministryně obrany Jana Černochová (ODS). Vedle podpisu smlouvy o obranné spolupráci se
Spojenými státy se totiž výrazně hovoří i o jejích personálních střetech. Nedávno chtěl kvůli
údajným neshodám s ministryní rezignovat velitel generálního štábu Karel Řehka, teď se
zase hovoří o tom, že Černochová usiluje o propuštění šéfa Ústřední vojenské nemocnice
(ÚVN) Miroslava Zavorala. Spory mezi Černochovou a Řehkou vyvrcholily setkáním s
premiérem Petrem Fialou (ODS) ve Strakově akademii, kde se ve středu všichni shodli na
tom, že “nejvyšším společným zájmem je silná a moderní armáda”.

Důvody toho, proč by měl Zavoral z čela ÚVN zmizet, nejsou jasné. Server iRozhlas pouze
s odvoláním na své zdroje napsal, že se ministryně snaží, aby odchod lékaře, který měl na starost
léčbu exprezidenta Miloše Zemana, vypadal jako dobrovolný krok. „Dala mu nůž na krk, aby si sám
podal žádost o odchod z funkce,“ sdělil serveru jeden jeho zdroj.

Černochová, její resort, ani nemocnice zprávu komentovat nechtěly. „Na vaše dotazy mohu pouze
sdělit, že se nebude pan profesor (Zavoral – poznámka) vyjadřovat. Děkuji za pochopení,“ sdělila
deníku Echo24 mluvčí ÚVN Jitka Zinke.

Vojenský střet
Nejde přitom o jediný spor, který měla ministryně obrany v poslední době mít. Minulý týden
se objevily spekulace o tom, že nejvýše postavený muž armády Řehka před časem navrhl premiéru
Petru Fialovi svou rezignaci kvůli neshodám s Černochovou. Fiala měl Řehkův návrh odmítnout.

https://twitter.com/P_Fiala/status/1661706944371912706?s=20

Náčelník generálního štábu měl údajně pocit, že šéfka resortu překračuje své kompetence a zasahuje
do jeho pravomocí. Spory podle médií trvaly několik měsíců a vyvrcholily, když Černochová odmítla
Řehkův návrh na nominace některých lidí na povýšení do generálské hodnosti. Náčelník generálního
štábu podle serveru zvažoval, že by ve vedení armády skončil, a sešel se kvůli tomu s poradcem
pro národní bezpečnost Tomášem Pojarem i s premiérem Fialou, který Řehkovi odchod rozmluvil.

K „armádním“ sporům se pak vyjádřil také prezident Petr Pavel. Podle něj by bylo nešťastné, pokud
se problémy jakéhokoliv druhu mezi armádou a ministerstvem obrany probírají prostřednictvím
médií. „Neměl jsem zatím možnost o tom mluvit s předsedou vlády ani ministryní, takže nechci
situaci komentovat,“ uvedl bývalý náčelník generálního štábu.

Pavel upozornil Řehku a Černochovou, že není dobré, aby jejich spory „bublaly na veřejnost“. „Zvlášť
když mají oba dva stejný zájem, tedy funkční obranu ČR, dobré vztahy se spojenci. Tomu je třeba
přizpůsobit mezilidské vztahy,“ konstatoval.
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Schůzka Fialy, Černochové a Řehky
Předseda vlády se situaci rozhodl vyřešit tím, že na čtvrtek svolal společnou schůzku Černochové
s Řehkou. „V médiích se objevily spekulace o rozporech. Myslím, že po tomto jednání bude naprosto
jasné, že žádné rozpory nejsou a všichni pracují ve prospěch obranyschopnosti České republiky
a ochrany jejích občanů,“ nechal se slyšet na středeční tiskové konferenci po jednání vlády.

Na schůzi se pak shodli, že armáda je „na prvním místě“. „S ministryní obrany Janou Černochovou a
náčelníkem generálního štábu Karlem Řehkou jsme probrali aktuální témata týkající se resortu
obrany a řešili jsme, jak zlepšit spolupráci mezi civilní a vojenskou částí resortu. Všichni jsme se
shodli, že naším společným a nejvyšším zájmem je silná a moderní armáda a podle toho budeme
postupovat,“ uvedl pak Fiala.

Schůzka ve Strakově akademii trvala zhruba hodinu. “Probrali jsme aktuální témata týkající
se resortu obrany a řešili jsme, jak zlepšit spolupráci mezi civilní a vojenskou částí resortu. Všichni
jsme se shodli, že naším společným a nejvyšším zájmem je silná a moderní armáda a podle toho
budeme postupovat,” uvedl na Fiala na Twitteru. Později doplnil, že setkání a jeho výsledky jasně
ukázaly, že žádný spor není.

Fiala připustil, že armáda i obrana nyní čelí velkým výzvám a nejsou v jednoduché situaci. Zmínil
ruskou agresi na Ukrajině, související velké změny v Severoatlantické alianci a pokračující práci
na modernizaci armády. “To jsou velké výzvy, věci, kolem kterých může panovat určitá nervozita. Je
ale jasné, že všichni klíčoví aktéři jsou si vědomi své odpovědnosti a budou táhnout za jeden provaz,”
konstatoval.

Debata podle Fialy byla o tom, jak je třeba ještě více komunikovat mezi civilní a vojenskou složkou
ministerstva. “Všichni vidíme, že pokud jde o obranyschopnost, tak se posouváme dopředu. Děláme
věci, které se dlouho neřešily, jako třeba akvizice,” uvedl a připomněl středeční rozhodnutí vlády
nakoupit 246 pásových bojových vozidel pěchoty CV90 za 59,7 miliardy korun.
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